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Новый метод получения моментных характеризационных тождеств ти-
па тождества Стейна изложен в контексте методов, разработанных для этой
цели ранее. В основе метода лежит функционально-операторный подход.

Ключевые слова и фразы: аннулятор вероятностной меры, моментный
оператор, ортогональные многочлены, производящий оператор, характери-
затор вероятностной меры, характеризации типа характеризаций Стейна–
Чена, характеризационное тождество.
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Khokhlov V. I. (Moscow, Steklov Mathematical Institute of RAS). “Seventh
chord” of methods for searching characterizing moment identities and the
fifth element. (Dedicated to 50th anniversary of Stein’s method.) Abstract:
A new method elaborated for obtaining Stein-like moment characterizing identities is
founded and expounded in the framework of four methods which were known earlier.
The method is based on the functional-operator approach.

Keywords: annihilator of probability measure, generating operator, moment
operator, orthogonal polynomial, characterizator of the probability measure, chara-
cterizing identity, Stein–Chen-like characterization.
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О квазистационарном распределении в марковском процессе эпидемии SIS
T1 +T2 → 2T2; T2 → T1 .

УДК 519.21 DOI https://doi.org/10.52513/08698325 2022 29 1 25

Резюме: Для марковского процесса эпидемии SIS приведены результаты ста-
тистического моделирования.

Ключевые слова: квазистационарное распределение, марковский процесс в че-
тверти плоскости, нормальный закон.
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KalinkinA.V., Kudryashov S. S. (Moscow, Bauman Moscow State Technical
University). On quasi-stationary distribution in the Markov process of an
epidemic SIS T1 +T2 → 2T2; T2 → T1.

Abstract : For the Markov process of the SIS epidemic, the results of statistical
modeling are presented.

Keywords: Markov process in a quarter of the plane, quasi-stationary distribution,
normal distribution.

c© Редакция журнала «ОПиПМ», 2022 г.



6 Научные доклады

А.П.Ков а л е в с к и й, Н.С.З а к р е в с к а я (Новосибирск, НГТУ, НГУ).
Функциональная центральная предельная теорема для процессов количеств

непустых урн в бесконечных урновых моделях.

УДК 519.233 DOI https://doi.org/10.52513/08698325 2022 29 1 27

Резюме: Изучается совместное распределение двух процессов количеств непу-
стых урн в бесконечной урновой схеме. Первый процесс подсчитывает количество
непустых урн в прямом направлении времени (от первого шара к последнему),
а второй — в обратном. Нами доказана функциональная центральная предельная
теорема для разности этих процессов.

Ключевые слова: бесконечная урновая модель, гауссовский процесс, слабая
сходимость.

Исследование поддержано Математическим центром в Академгородке в соответ-
ствии с соглашением № 075-15-2019-1675 c Минобрнауки России.

СПИСОК ЛИТЕРАТУРЫ

1. Bahadur R.R. On the number of distinct values in a large sample from an infinite
discrete distribution. — Proc. Nat. Inst. Sci. India, 1960, v. 26A, Supp. II, p. 67–75.

2. Barbour A.D., Gnedin A.V. Small counts in the infinite occupancy scheme. —
Electronic J. Probab., 2009, v. 14, Paper no. 13, p. 365–384.

3. Chakrabarty A., Chebunin M., Kovalevskii A., Pupyshev I., Zakrevskaya N., Zhou Q.
A statistical test for correspondence of texts to the Zipf–Mandelbrot law. — Siberian
Electron. Math. Rep., 2020, v. 17, c. 1959–1974.

4. ChebuninM.G. Functional central limit theorem in an infinite urn scheme for
distributions with superheavy tails. — Siberian Electron. Math. Rep., 2017, v. 14,
p. 1289–1298.

5. Chebunin M., Kovalevskii A. Functional central limit theorems for certain statistics in
an infinite urn scheme. — Statist. Probab. Lett., 2016, v. 119, p. 344–348.

6. Chebunin M., Kovalevskii A. A statistical test for the Zipf’s law by deviations from
the Heaps’ law. — Siberian Electron. Math. Rep., 2019, v. 16, p. 1822–1832.

7. Chebunin M., Zuyev S. Functional central limit theorems for occupancies and missing
mass process in infinite urn models. — J. Theor. Probab., 2022, v. 35, is. 1, p. 1–19.

8. Durieu O., Wang Y. From infinite urn schemes to decompositions of self-similar
Gaussian processes. — Electron. J. Probab., 2016, v. 21, Paper no. 43. p. 1–23.

9. Durieu O., Samorodnitsky G.,Wang Y. From infinite urn schemes to self-similar stable
processes. — Stochastic Process. Appl., 2020, v. 130, is. 4, p. 2471–2487.

10. Dutko M. Central limit theorems for infinite urn models. — Ann. Probab., 1989, v. 17,
№ 3, p. 1255–1263.

11. Gnedin A., Hansen B., Pitman J. Notes on the occupancy problem with infinitely many
boxes: general asymptotics and power laws. — Probab. Surv., 2007, v. 4, p. 146–171.

12. Karlin S. Central limit theorems for certain infinite urn schemes. — J. Math. Mech.
(Indiana Univ. Math. J.), 1967, v. 17, № 4, p. 373–401.

13. Zakrevskaya N., Kovalevskii A. An omega-square statistics for analysis of
correspondence of small texts to the Zipf–Mandelbrot law. — In: Applied Methods
of Statistical Analysis. Statistical Computation and Simulation –AMSA’2019. V
International Workshop. (Novosibirsk, September 18–20, 2019.) Proceedings./ Ed. by
B. Lemeshko, M. Nikitin, N. Balakrishnan. Novosibirsk: Novosibirsk State Techn. Univ.
Publ., 2019, p. 488–494.

Поступила в редакцию

03.IX.2022



XXVI Всероссийская школа-коллоквиум по стохастическим методам 7

UDC 519.233 DOI https://doi.org/10.52513/08698325 2022 29 1 27

Kovalevskii A. P., ZakrevskayaN. S. (Novosibirsk, Novosibirsk State Technical
University, Novosibirsk State University). Functional Central Limit Theorem for
processes of numbers of nonempty urns in an infinite urn model.

Abstract : We study the joint distribution of two processes of numbers of non-empty
urns in an infinite urn model. The first process counts numbers of non-empty urns in
forward time (from the first ball to the last), the second does it in backward time. We
prove the Functional Central Limit Theorem for the difference of these processes.
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Abstract : The asymptotic behavior of a certain sequence of functions in binomial
random variables is established.
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С.В.Стаф е е в (Петрозаводск, ИПМИ КарНЦ РАН). О размерности сме-
шанных гауссовских деревьев с латентными переменными.

УДК 519.237.7 DOI https://doi.org/10.52513/08698325 2022 29 1 31

Резюме: Рассматриваются смешанные гауссовские деревья с латентными пе-
ременными. Найдена размерность рассматриваемых моделей.

Ключевые слова: гауссовские деревья, идентифицируемость, латентные пере-
менные, размерность модели.
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Abstract : The evaluation problem for the dimension of Gaussian latent tree models
is considered. The value of the dimension for such models is obtained.

Keywords: Gaussian tree models, identifiability, latent variables, model dimension.
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ния Пуассона.
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Резюме: В 1986 г. Ч.Стейн дал доказательство характеризации распределе-
ния Пуассона. Используя соотношения между начальными моментами, мы даем

другое доказательство этой характеризации.

Ключевые слова: распределение Пуассона, соотношения для моментов, харак-
теризация распределений.
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of Nizhny Novgorod). On the characterization of the Poisson distribution.

Abstract : In 1986 Ch. Stein proved a characterization of the Poisson distribution. Based
on the relationships for the moments of the Poisson distribution, we give another proof of
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ПО ТРУБАМ С ПРОНИЦАЕМЫМИ СТЕНКАМИ 1)
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Сформулированы основные уравнения движения вязкой несжимае-
мой жидкости по горизонтальным проницаемым трубопроводам и ме-
тоды их решения.

Ключевые слова: вязкая несжимаемая жидкость, горизонтальные
трубы, проницаемые стенки.
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Abstract : Basic equations of motion of а viscous incompressible fluid flow through
a horizontal permeable pipeline are considered, and methods for solving these equations
are described.
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О ВЛИЯНИИ СИЛЬНО (СЛАБО)
ПРОНИЦАЕМЫХ ПЛЕНОК

НА ПРОЦЕССЫ ТЕПЛОМАССОПЕРЕНОСА 1)
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Резюме: Рассмотрены краевые задачи для уравнения Пуассона на
плоскости с обобщенными условиями сопряжения на прямой. Задачи
моделируют процессы тепломассопереноса на плоскости, содержащей
сильно- или слабо проницаемую пленку. Получены явные решения за-
дач, из которых выведены некоторые закономерности влияния пленок

на процессы.

Ключевые слова: метод свертывания разложений Фурье, слабо про-
ницаемые пленки, сильно проницаемые пленки.
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Abstract : Problems for the Poisson equation on a plane with generalized
conjugation conditions on a straight line are considered. The differential model simulate
the processes of heat and mass transfer on a plane containing a strongly or weakly
permeable film. Explicit solutions of problems have been obtained, from which some
regularities of the influence of films on processes have been derived.
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